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خانه فرهنگ دانشگاه رامين
خانه ارواح است

 رضا جعفري*
دانشگاه كش��اورزي و منابع طبيعي رامين از سال 84 
به عنوان يك دانش��گاه كش��اورزي موجوديت مستقل 
پيدا كرده اس��ت و از اين نظر دومين دانشگاه تخصصي 
كشاورزي در ايران است. بنابراين مي تواند نقش مؤثري 
در توسعه و پيشرفت علوم كشاورزي و منابع طبيعي در 

كشور و به خصوص در جنوب كشور ايفا نمايد. 
دانش��گاه رامين با بيش از 2500 نفر دانشجو كه تعداد 
زيادي از آنها هم غير بومي هستند با مشكلات خوابگاهي 
كه فقط مخت��ص به اين دانش��گاه هم نيس��ت مواجه 
است. البته امسال كمي وضعيت رفاهي دانشجويان در 
خوابگاه ها بهتر شده است و اين موضوع را دانشجويان به 
فال نيك مي گيرند. درباره غذا هم بايد همين را گفت با 
اين تفاوت كه غذاها بگير نگير دارد و از آنجا كه هيچگاه 
كيفيت دلخواه دانش��جويان را پيدا نمي كند نبايد هم 
انتظار داشت كه دانشجويان را كاملًا راضي كند ولي با 
كمي هزينه بيش��تر انجام دادن و تلاش مي توان غذاي 
بهتري را در اختيار دانشجويان قرار داد كه نقش زيادي 
هم در سلامت دانشجويان و همچنين وضعيت تحصيلي 
آنها دارد. چراكه اگر وضعيت تغذيه دانشجويان نامناسب 
باشد آنها با مشكلات گوارش��ي مواجه مي شوند كه در 

تحصيل و آينده آنها تأثير گذار خواهد بود. 
اما يكي از مشكلات اصلي دانشجويان دانشگاه كه آنها 
را كلافه كرده است مشكل اينترنت است. به هيچ عنوان 
نمي توان قبول كرد كه يك دانشگاه براي دانشجويانش 
نتواند اينترنت مناس��ب را تهيه كند ك��ه از لوازم اصلي 
تحقيق و پژوهش هاي دانشگاهي اس��ت، متأسفانه در 
دانشگاه رامين دانش��جويان مدام بين برزخ قطع شدن 
و وصل ش��دن اينترنت آن هم با سرعتي نامناسب گير 
كرده اند.  مش��كل ديگري كه ش��ايد گفتن آن زياد هم 
مناسب نباشد ولي حالت دانش��گاه را از دانشگاه بودن 
خارج كرده است مشكلات عمراني و كشيده شدن آنها به 
فضاي دانشگاهي است. از آنجا كه دانشگاه فقط يك دهه 
از عمر خود را سپري كرده است نياز به ساخت و ساز دارد 
اما فضاي دانشگاه را تماماً خاك و مصالح برداشته كه اين 
مورد تازه فقط مربوط به جدول هاي دور تا دور دانشگاه 
است، متأسفانه لوله هاي فاضلاب دانشگاه كه فاضلاب را 
به بيرون انتقال مي دهند وضعيت مناسبي ندارد و به رغم 
اينكه بايد روي آنها پوشيده باشد باز است و همين باعث 
شده كه دانشگاه محل تجمع انواع حشراتي شود كه ناقل 
بيماري ها هستند و مي توانند مشكلات عديده اي را ايجاد 

نمايند كه بايد هرچه سريع تر براي آن فكري شود. 
مسائل فرهنگي هم در دانشگاه رامين مغفول مانده است 
و هدايت صحيح فرهنگي در دانشگاه صورت نمي گيرد، 
خانه فرهنگ دانشگاه به خانه ارواح شبيه است كه در آن 
هميشه قفل است و به يك مكان متروكه تبديل شده كه 
از آن استفاده اي نمي شود و مديران فرهنگي هم آنطور 
كه بايد نتوانسته اند به مسائل فرهنگي بپردازند ولي در 
دانشگاه تشكل هاي دانش��جويي فعاليت خود را ادامه 
مي دهند و اميدوارند كه اين مشكلات به زودي حل شود.  
در حال حاضر دانشگاه كشاورزي و منابع طبيعي رامين 
با توجه به اينكه در اين عرصه يك دانشگاه نوپا است روند 
خوب و رو به رشدي را طي مي كند البته وجود دانشگاهي 
چون دانشگاه چمران اهواز به عنوان يك رقيب قدرتمند 
در اس��تان باعث خواهد شد كه س��رعت رشد دانشگاه 

رامين افزايش پيدا كند. 
* مسئول سياسي بسيج دانشجويي دانشگاه 
كشاورزي و منابع طبيعي رامين

تريبون دانشجويي

دكتر مسلمي نائيني در گفت وگو با »جوان«

 دستگاه هاي اجرايي  در دانشگاه هاي خود
دوره هاي تخصصي ارائه كنند

نگذاريد آموزش عالي 
اسير حواشي بشود

يكي از غلط ترين كارهايي كه در اين يكي دو سال اخير 
اتفاق افتاد، اين مس��ئله  بورسيه ها بود. اگر راست هم 
بود اين حرف - كه البته بعد تحقيق كردند، معلوم شد 
به آن شكل، راست هم نيست؛ آن طوري كه روزنامه ها 
با آن بازي كردند هم نبود؛ به م��ا گزارش هاي دقيق 
و بر اس��اس بررس��ي ها دادند- راهش اين نبود كه ما 
مس��ئله را روزنامه اي كنيم. يك تع��دادي برخلاف 
قانون يك امتيازي به دس��ت آوردند؛ خيلي خب، راه 
قانوني وج��ود دارد، لغو كنند آن امتياز را، س��روصدا 
ندارد. جنجال درس��ت كردن، حاشيه درست كردن 
است و اين سمّ براي محيط علمي است كه بايستي با 
آرامش كار خودش را دنبال بكند. اين سم را متأسفانه 
افرادي بر اساس همان پايه هاي بينش فكري مبني بر 
سياسي كاري و سياس��ت بازي به كام دانشگاه كشور 
ريختند؛ چرا؟ علاوه بر اينكه ظلم هم شد، هم خلاف 
قانون بود اين كار، هم خلاف تدبي��ر بود اين كار، هم 
خلاف اخ��لاق بود؛ آن وق��ت م��دام دم از اخلاق هم 
مي زنند توبه فرمايان چرا خود توبه كمتر مي كنند! اين 
كار اخلاقي بود؟ حاشيه سازي نشود. نگذاريد محيط 

آموزش عالي اسير حواشي بشود. 
13 تير ماه 1394

كلام رهبر

بي�كاري فارغ التحصيلان دانش�گاهي! اين 
مس�ئله امروزه تبديل به يكي از بزرگ ترين 
دغدغه هاي خانواده هاي ايراني ش�ده است. 
تحقي�ق و تفح�ص پيرام�ون چراي�ي اي�ن 
موضوع نش�ان مي دهد تفاوت آموخته هاي 
فارغ التحصيلان دانش�گاهي با مهارت هاي 
مورد نياز در بازار كار يكي از مهم ترين دلايل 
اين موضوع اس�ت. مس�ئله اي كه ريشه در 
رويكرد مدرك گرايانه سيستم آموزش عالي 
كش�ور ما دارد. ب�راي بررس�ي دقيق تر اين 
موض�وع و واكاوي ابعاد مختل�ف آن در كنار 
يافتن راه حل هايي براي حل اين معضل مهم 
با دكتر حس�ن مس�لمي نائيني، استاد تمام 
دانش�گاه تربيت مدرس ته�ران به گفت وگو 
نشسته ايم. مسلمي نائيني به دليل آشنايي 
با سيس�تم مديريت آموزش عالي كش�ور و 
همچنين گذراندن تحصيلات تكميلي خود در 
كشور ژاپن، حرف هاي شنيدني در اين زمينه 
دارد. مش�روح گفت وگوي ما با دكتر مسلمي 

پيش روي شماست. 

مهم ترين دليل تفاوت بين آموخته هاي 
ب�ا  دانش�گاهي  فارغ التحصي�لان 
مهارت هاي مورد نياز بازار كار را در كشور 

ما چه مي دانيد؟
مس��ئله اولي كه در اي��ن زمينه بايس��تي بدان 
توجه كنيم اين اس��ت كه اطلاعات ارائه شده به 
دانشجويان- در طول دوران تحصيل- تقريباً در 
كشور ما و بقيه دنيا يكسان است. يعني اطلاعات 
فارغ التحصيلان دانش��گاهي ديگر كشورها هم 
در همين حد ماست. ممكن اس��ت آنها مسئله 
كارآموزي را جدي تر از ما دنبال كنند. يعني فرضاً 
به جاي يك هفته، دانش��جويان را يك س��ال به 
كارآموزي مي فرستند. شايد يكي از تفاوت هاي 
قابل توجه بين ما و كشور ژاپن در اين مسير اين 
باشد كه آنها فارغ التحصيلان خود را پس از پايان 
تحصيلات مس��تقيماً به عرصه كار تخصصي در 
صنع��ت وارد نمي كنند. يعني ف��ردي كه داراي 
مدرك كارشناسي ارشد در يك رشته خاص شده 
است، براي استخدام در يك شركت صنعتي ابتدا 
بايد يك دوره آموزشي را طي كند. بعضاً ممكن 
است طول اين دوره آموزشي به دو سال هم برسد. 
طي اين مدت فرد آموزش هاي تخصصي مختلفي 
را مي بيند و حتي موظف اس��ت مدتي به عنوان 
فروش��نده در يكي از نمايندگي هاي فروش آن 
شركت فعاليت كند تا با خواسته هاي مشتريان از 

نزديك آشنا شود. 
اين آموزش هاي تخصصي پس از اتمام 
تحصيلات تنها بر عه�ده بخش دولتي 

است؟
خير. همانطور كه مي دانيد نهادهاي اقتصادي و 
دستگاه هاي اجرايي اين كشورها اغلب در دست 
بخش خصوصي اس��ت و طبيعتاً اين دوره هاي 
آموزشي نيز توسط همين شركت هاي خصوصي 
ارائه مي ش��ود. ش��ركت هاي خصوصي در دوره 
آموزش��ي فرد را در موقعيت ه��اي مختلف قرار 
مي دهن��د و از او يك نيروي زب��ده و چندبعدي 

مي س��ازند. فرد در طي اين دوره آم��وزش كار 
اداري، فروش��ندگي، وجدان كاري و بس��ياري 
از مس��ائل ديگر را مي بيند و فرضاً يك مهندس 
موظف است حتماً تمامي اين آموزش ها را در كنار 
آموزش هاي تخصصي خود سپري كند. لذا ما هم 
نبايد انتظار داشته باشيم يك مهندس بلافاصله 
پس از فارغ التحصيلي دس��ت به آچار شود. اين 
تغيير نگاه بايد در جامعه ما ايجاد شود تا زمنيه 
مهارت آموزي فارغ التحصيلان دانش��گاهي نيز 

فراهم شود. 
روند مهارت آم�وزي دانش آموختگان 
دانشگاهي در كشور خودمان را چگونه 

ارزيابي مي كنيد؟
در كش��ور ما مس��ئله به اين صورت نيس��ت و 
دانشجويان مقطع كارشناسي ارشد تنها با يك 
مسئله واقعي در پايان نامه خود مواجه مي شوند 
و بعداً هم سعي مي كنند از آموخته هاي خود در 
همان زمينه خاص براي ورود به بازار كار استفاده 
كنند و در همان زمينه يا زمينه هايي نزديك به آن 
مشغول كار شوند. ما حتماً بايد يك پروسه آموزش 
تخصصي را ب��راي فارغ التحصيلان خود تعريف 
كنيم. يكي ديگر از اش��كالاتي كه وزارتخانه ها 
و دس��تگاه هاي اجرايي ما دارند- البته در حال 
حاضر شدت آن كمتر شده است- اين است كه 
خودشان دانشگاه دارند. اين مسئله باعث مي شود 
افرادي كه در دانش��گاه هاي برتر كشور پذيرفته 
نمي شوند، به اين دانشگاه ها رفته و نهايتاً همين 
افراد وارد دس��تگاه هاي اجرايي مختلف كشور 
ش��وند. فرضاً وقتي وزارت نيرو خودش دانشگاه 
دارد، فارغ التحصيل دانش��گاه صنعتي ش��ريف 
مي خواهد در كجا مشغول به كار شود؟ بهترين 
حالت اين اس��ت كه بخش صنعت و ب��ازار كار- 
شركت هاي بزرگ- دانشجويان مستعد و داراي 
ش��رايط لازم و داراي تمايل براي كار عملياتي 
در يك موضوع خاص را به كار گرفته، دوره هاي 
آموزشي خاص را براي آنها مهيا كند تا از آنها يك 

نيروي زبده و متخصص بسازند. 
حل ش�دن مس�ئله ارتب�اط صنعت و 
دانشگاه چقدر مي تواند در مسير رفع 
مشكل مهارت آموزي دانشجويان مؤثر 

باشد؟
ش��كل گيري اين ارتباط براي ح��ل اين معضل 
در مورد دوره ليس��انس به آن ص��ورت تأثيري 
نخواهد داش��ت. ولي براي دوره هاي تحصيلات 
تكميلي مي تواند مفيد باشد. در دوره ليسانس، 
ارتباط دانشگاه با صنعت با هدف مهارت آموزي 
دانش��جويان نمي تواند زياد عمليات��ي و مفيد 
باشد. چون كه دانشجو نمي تواند في البداهه به 
قولي دست به آچار شود و بايد ابتدا تعداد زيادي 
واحدهاي درسي را پاس كند تا اصول نظري كار 
را بشناسد. ما مي توانيم براي حل اين معضل در 
دوره ليسانس از مدل كشوري مانند چين استفاده 
كنيم. دوره كارآموزي در چين يك س��ال است. 
يعني يك دانشجو سه سال درس مي خواند و يك 

سال هم كارآموزي خواهد داشت. 
تقس�يم كار بين دانش�گاه ها در سطح 
ملي نمي تواند راه حلي براي اين معضل 

باشد؟
تقس��يم كار ملي بين دانش��گاه ها مي تواند ايده 
خوبي باشد. اگر ما به دانشگاه هاي دستگاه هاي 
اجرايي بگوييم دس��ت از كار تئوري��ك بردارند 
و دانش آموختگان ديگر دانش��گاه ها را آموزش 
عملياتي بدهند، مي تواند بس��يار مفيد باش��د. 
متأسفانه در حال حاضر دانشگاه هاي دستگاه هاي 
اجرايي هم فقط در چرخه صدور مدرك افتاده اند. 
در صورتي كه دانشگاه هاي دستگاه هاي اجرايي 
با توجه ب��ه ظرفيت نيروي انس��اني متخصص 
در صنايع زيرمجموعه خود بايس��تي دوره هاي 
خاص تخصص��ي را ارائه كنند. اين دانش��گاه ها 
اغلب صنايع بزرگي را در زيرمجموعه خود دارند 
ولي در مسئله تأمين اساتيد زبده براي تدريس 
به دانش��جويان پذيرفته ش��ده با مشكل مواجه 

هستند. در مقابل اس��تادكارهاي بسيار ماهر و 
باتجربه اي را در صنايع وابسته به خود دارند. اين 
دانشگاه ها نبايد همان مدارك ديگر دانشگاه ها را 
ارائه كنند! فرضاً بايد به آنها گفته ش��ود كه لازم 
نيست كارشناسي و كارشناسي ارشد ارائه كنيد، 
بلكه دوره تربيت متخصص نيروگاه را ارائه دهيد. 
حتي ما مي توانيم گروهي از آموزشگاه هاي مربوط 
به دستگاه هاي دولتي را موظف به ارائه دوره هاي 
آموزش��ي تخصصي خاص كنيم. در اين صورت 
فرضاً يك مهندس مكانيك كه از دانشگاه شريف 
فارغ التحصيل مي شود، به اين آموزشگاه ها مي رود 
تا يك آم��وزش خاص روي موتور، تأسيس��ات، 
نيروگاه و... ببيند و س��پس براي كار در صنايع 
زيرمجموعه آن دس��تگاه مربوطه به كار گرفته 
شود. شكل گيري اين روند مزيت هاي چندبعدي 
دارد؛ اولاً نيروي انساني را از دانشگاه هاي بسيار 
خوب جذب مي كنند و ثانياً با ارائه آموزش هاي 
تخصصي او را به يك ني��روي واجد مهارت هاي 

عملياتي سطح بالا تبديل مي كنند. 
چرا در كشور ما براي شناس�ايي افراد 
نخبه، مهارت ه�اي يك ف�رد را در نظر 
نمي گيرند؟ اين رويكرد نمي تواند يك 

نقص در اين مسير به حساب آيد؟
بله. اين ايراد بر سيستم ارزشيابي ما براي شناسايي 
افراد نخبه وارد است. البته تا آنجا كه بنده اطلاع 
دارم مسئله نخبگي و شناس��ايي و معرفي افراد 
نخبه به اين شدتي كه در كشور ما مطرح است در 
كشورهاي ديگر مطرح نيست. ولي اگر ما بتوانيم 
اين افراد شناسايي شده را در كشور نگه داريم و از 
آنها استفاده كنيم مي تواند پديده مثبت و خوبي 
تلقي شود. ولي متأسفانه به اين صورت نيست، 
ما غالباً فقط آنها را شناسايي مي كنيم و سپس 
دانشگاه ها و شركت هاي خارجي كه اين مسئله 
را به دقت رصد مي كنند، با تأمين كمك هزينه 
تحصيلي اين افراد يا ديگر امكانات مالي- رفاهي 

آنها را جذب مي كنند. 

  علي ترابي
فردا اربعين حسيني است، سيل عظيم جمعيت 
از عاش�قان امام حس�ين )ع( به هر ش�يوه اي 
كه هس�ت خود را به كربلا رس�انده اند. اقشار 
مختلف مردم از كارگ�ر و كارمند، از روحاني و 
استاد دانش�گاه، از پير و جوان و كودك براي 
حضور در بزرگ ترين گردهمايي جهان سر از 
پا نمي شناسند. اما ش�ايد يكي از مهم ترين و 
اثرگذار ترين اقش�ار حاضر در اين پياده روي 
دانشجويان باشند كه البته براي سفر به كربلا 
اغلب مش�كلات متعددي را در پي�ش دارند. 
از قديم زندگي دانشجويي با صرفه جويي اقتصادي 
و محدود بودن درآمد عجين بوده اس��ت. برخي 
دانشجويان براي عزيمت به چنين سفري از ماه ها 
قبل با مديري��ت مخارج خ��ود و پس انداز كردن 
درآمد اندك شان هزينه هاي بليت رفت و آمد، ويزا 
و موارد اين چنيني را تهيه مي كنند. از مسئله مالي 
كه بگذريم، شايد بزرگ ترين مشكل يك دانشجو 
براي زيارت اربعين معضل خروج از كشور و اجازه 
سازمان نظام وظيفه عمومي است. رفت و آمدهاي 
مكرر و خس��ته كننده به ميدان س��پاه براي اخذ 
مجوز خروج از كشور وقت زياد و ارزشمندي را از 
دانشجويان تلف مي كند؛ زماني كه مي تواند براي 
همين سفر و آموزش هايش صرف شود. به تمام اين 
مشكلات همراه نبودن برخي اساتيد دانشگاه ها را 
اضافه كنيد. چه بسيار دانشجوياني كه اين سفر را 
به خاطر كج سليقگي اساتيدشان در تعيين زمان 

امتحان ميان ترم از دست داده اند. 
اينها گوشه اي از مشكلات متعدد دانشجويان براي 
حضور در پياده روي عظيم روز اربعين حس��يني 
است. البته دانشجويان بيدار كشورمان تمام اين 
مشكلات را به جان مي خرند و در كنار ديگر زائران 
عازم اين سفر مي شوند. همين حضور جمع كثير 
از دانش��جويان ايراني در كنار دانش��جويان ساير 
كشورها در اين مراسم و همراهي چند روزه آنها در 

راهپيمايي و شهر كربلا، ظرفيت عظيم و بي نظيري 
را براي اجراي طرح ه��اي فرهنگي و تبادل نظر و 
تجربيات بين آنها ايجاد مي كند. حال اين سؤال 
مطرح مي شود كه مسئولان كشورمان براي اين 
مهم و استفاده از اين ظرفيت تا كنون چه اقداماتي 

انجام داده اند؟
سال گذشته نقل قولي از رهبر معظم انقلاب مبني 
بر تلاش براي هر چه پرشورتر كردن راهپيمايي 
اربعين؛ حس و حال عجيبي در جامعه ايجاد كرد. 
به تبع آن مسئولان سازمان هاي مختلف هم براي 
راحت تر شدن اعزام ها تلاش فراواني انجام دادند 
كه البته مورد انتظار هم بود. اما اينگونه رفتار هاي 

مسئولان را شايد بتوان اقدامات حداقلي خواند. 
مردم ايران و چه بس��ا ش��يعيان سراس��ر دنيا از 
مسئولان كشورمان به عنوان تنها حكومت شيعي 
دنيا انتظار دارند؛ خوراك فرهنگي مناسبي براي 
ايام اربعين تدارك ببينند. به راستي گردهمايي 
بيش از 20 ميليون انس��ان فرص��ت بي نظيري 
است كه اگر در اختيار برخي حكومت هاي غربي 
بود فقط خدا مي دان��د چه اس��تفاده هايي از آن 
مي كردند.  بررس��ي فعاليت هاي سال هاي اخير 

سازمان هاي مرتبط با بدنه دانشجويي كشورمان 
براي اربعين نشان مي دهد كه درصد بسيار بالايي 
از اين اقدامات در بحث اعزام و اسكان آنها خلاصه 
شده اس��ت. البته برپايي موكب و پخش برشور با 

محتواي سطحي را هم شاهد بوده ايم. 
البت��ه در س��ال هاي گذش��ته از ط��رف بس��يج 
دانشجويي و با همكاري س��تاد بازسازي عتبات 
عاليات تلاش هاي زيادي براي برپايي گردهمايي 
متشكل از دانشجويان سراسر دنيا در شهر كربلا 
صورت گرفت و حتي سال گذشته اين گردهمايي 
ميزبان افراد تأثير گذار و شاخصي هم بود. ليكن 
بررسي دقيق تر فعاليت هاي اين مجموعه نشان 
مي دهد همان مش��كلات داخلي كش��ورمان كه 
در ابت��داي همين مطلب ذكر ش��د وقت و انرژي 
انساني زيادي از اين مجموعه مي گيرد كه باعث 
افت كيفيت اين همايش مي شود. اگر مسئولان 
اين گردهمايي وقت خود را صرف خروج از كشور 
دانش��جويان بكنند يا اگر بودجه مناسب تري در 
اختيار داشته باشند قطعاً مي توانند بسيار بسيار 

اثر گذار تر باشند. 
در نگاه ديگري به راهپيمايي روز اربعين مي توان 

ظرفيت خاصي پيدا كرد. ش��مار بالاي نيروهاي 
جوان، مؤمن و معتقد و البته تحصيلكرده با داشتن 
زيرساخت هاي مناسب فرهنگي در كشور ايران 
اس��لامي با جوانان تش��نه معارف و فرهنگ ناب 
مقاومت اسلامي از ديگر كشورها مواجه مي شوند. 
ساماندهي اين ملاقات ها و آموزش نيروهاي ايراني 
براي انتقال مطالب، موج��ب تحقق آرمان صدور 
انقلاب اسلامي به ساير كشورها مي شود. استفاده 
جوانان فعال ساير كشورها - از جمله كشورهايي 
كه درگير مب��ارزه با نظام ه��اي ديكتاتوري مثل 
بحرين و عربستان- از تجربيات دانشجويان ايراني 
موجب گسترش موج بيداري اسلامي خواهد بود. 
قطعاً جواناني كه از كشورهايي مثل لبنان مي آيند 
يا همان جوانان عراقي ميزبان كه در كشورش��ان 
امكان بيشتري براي اثرگذاري و كار فرهنگي دارند 
خواهان تجارب دانشجويان ما در عرصه مبارزه در 
جنگ نرم هستند.  با اين نگاه ضرورت شبكه سازي 
از طريق شبكه اينترنت بين اين نيروها بسيار بيش 
از پيش ضروري است. كار ساده اي كه با كمترين 
هزينه مي تواند بهترين نتيج��ه را بدهد، هر چند 
جوانان ايراني خودشان به صورت محدود مشغول 
اين كار هستند.  اما پيشنهادي كه براي ايام اربعين 
مي توان ارائه داد، عجين كردن ظرفيت اردوهاي 
جهادي با موضوع اربعين اس��ت. در طول مسير 
راهپيمايي نجف تا كربلا در س��ال هاي گذش��ته 
امكانات محدود موكب ها باعث رنجش خاطر برخي 
زائران مي شد و اين در حالي بود كه تمام ميزبانان 
حداكثر تلاش خود را براي پذيرايي مناسب و به 

نحو احسن انجام مي دادند. 
جا دارد مسئولان گروه هاي جهادي با هماهنگي 
مسئولان موكب ها و ساير مس��ئولان مرتبط در 
كشور عراق تيم هاي خود را قبل از اربعين در سال 
گذشته براي تجهيز موكب ها اعزام كنند. اقدامي 
كه اگر صورت گي��رد قطعاً با اس��تقبال بي نظير 

دانشجويان ايراني همراه خواهد شد. 

حسن رضايي
   گزارش 

قشر مظلوم و اثرگذار در پياده روي اربعين

آواز دهل شنيدن از دور خوش است
 زهرا محسني فرد

 از دوم دبيرستان مي خواس��تم هرطور شده دانشگاه دولتي 
قبول ش��وم. پدر بيچ��اره ام با حقوق ناچيز معلمي ش��هريه 
دانش��گاه آزاد برادرم را به زور جفت و ج��ور مي كرد و هنوز 
قس��ط جهيزيه خواهرم را هم مي داد. مثل روز برايم روشن 
بود اگر رتبه خوبي نياورم، پدرم راضي به پشت كنكور ماندن 
من نمي شود و آن وقت ش��هريه من هم مي شود قوز بالا قوز. 
دورِ اينترنت و موبايل و تفري��ح و مهماني و تلويزيون را خط 

كشيدم و روزي 10 ساعت مفيد درس مي خواندم. 
وقتي از صندلي كنكور بلند ش��دم به هم��ه گفتم نمي دانم 
چطور تست ها را زدم. مطمئن بودم دانش��گاه دولتي قبول 
مي ش��وم، اما خوابش را هم نمي ديدم كه رتب��ه ام دو رقمي 
شود! چش��م هاي همه چهارتا ش��ده بود و چشم هاي مادر و 
پدرم خيس خوش��حالي و غرور؛ فكر كنم تا آخر دنيا همان 
روز بهترين روز زندگي ام باش��د. موقع انتخاب رشته، مادرم 
مي خواست من در دانشگاه ش��هر خودمان بمانم اما پدرم با 
غرور مي گفت: »دختر من بهترين رتب��ه را گرفته، بايد برود 
بهترين دانشگاه كش��ور، پيش بهترين ها...« اينطور شد كه 
راهي تهران ش��دم. موقع ثبت نام دانشگاه، وقتي پدرم فقط 
امضا مي  كرد و دست به جيب نمي شد، ته دلم هزاربار خدا را 
شكر مي كردم كه به آنچه مي خواستم رسيدم و بي هزينه به 

دانشگاه آمدم ولي... 
ولي هنگام ثبت ن��ام خوابگاه فهميدم خوش خي��ال بوده ام 
كه فكر مي كردم قرار نيس��ت دس��ت به جيب شويم! همان 
اول گفتند تا پول خواب��گاه را واريز نكني��د نمي توانيد اتاق 
انتخاب كنيد؛ 160 ه��زار تومان براي يك ت��رم. اتاق را كه 
تحويل گرفتيم انگار قبل از ما دزد به آن زده بود؛ چند تخت 
آهني لخت، يك ميز، چندصندلي و كمد كهنه. كاش حداقل 
مي دانستم قرار است تشك و بالشت و سطل آشغال و هزار يك 

وسيله بخرم كه از شهرستان خودمان ارزان تر مي گرفتم. 
با خودم گفتم غصه اش را نخور؛ قرار نيست سالي صدبار تشك 
بخري؛ يك بار است و تمام مي ش��ود. همين هم شد، تشكم 

هنوز همان تشك است؛ ولي... 
ولي بيشتر از صدبار در يك س��ال پول كپي و جزوه و كتاب 
و ابزار مهندس��ي معماري دادم و هنوز هم مي دهم؛ كتاب و 
وسايلي كه قيمتش اين روزها سر به فلك مي كشد... بيشتر 
از صدبار در يك سال پول كرايه ماشين و اتوبوس و مترو دادم 
و هنوز هم مي ده��م... با اينك��ه از اول دور غذا پختن را خط 
كشيدم بيشتر از صدبار در يك س��ال پول ماست و تخم مرغ 
و نان و مي��وه دادم و هنوز هم مي دهم... پ��ول موبايل و خط 
اعتباري كه بماند، عين چش��م به هم زدن حداقل 300هزار 
تومان پول ماهانه ات  ته مي كشد... تازه شانس آورده ام كه اهل 
لوازم آرايشي، لباس هاي شيك، سينما و تئاتر، كافي شاپ و 
كلاس هاي متفرقه نيستم. هر بار كه مجبورم به پدرم بگويم 
تا پول برايم بريزد در حالي كه مي دانم دس��ت و بالش تنگ 

است، قدر يك كوه دلم سنگين مي شود ولي... 
ولي، بازهم خدارا ش��كر به قول مادرم »آدم بايد هميشه به 
شرايط س��خت تري فكر كند كه خدا از س��رش گذرانده«؛ 
اينكه دولتي اش است، خدا به داد دانشگاه آزادي ها و جيب 

پدرانشان برسد!

بايد تعداد دانشجويان كاهش يابد
 دكتر عزت الله رئيسي اردكاني* 

ما بايد كيفيت دانش��گاه هاي 
مادر را افزايش دهيم تا بتوانيم 
به سطح جهاني برسيم و براي 
اين كار بايد تعداد دانش��جوها 
كاهش يابد، ديگر اينكه تعداد 
واحدهاي درسي استاد كم شود 
زيرا استاد و مدرس با يكديگر 
تفاوت دارند. مدرس فقط درس 

مي دهد اما استاد بايد در درس ها، تحقيقات خودش را ارائه 
كند بنابراين براي تربيت دانشجويان خلاق بايد وقت استاد 
صرف تحقيق شود. پس لازم است كه تعداد واحدهاي استاد 
از 14 واحد به 9 واحد كاهش يابد تا زيربناي آموزش در كشور 

را تقويت كرده باشيم. 
اين معيار كه تحقيقات بايد حتماً كاربردي باش��د تا بتوانيم 
پيشرفت كنيم هميشه هم درست نيست. شما در نظر بگيريد 
كه طرح هاي بعضي از رش��ته ها همچون رياضي و آمار واقعاً 
نمي تواند وارد صنعت شود اما كاري كه يك رياضيدان مي كند 
مورد استفاده اساتيد رشته آبشناسي قرار مي گيرد و اين هنر 
يك استاد آبشناسي است كه بتواند از پيشرفت هاي رياضي و 

آمار در حوزه تخصصي استفاده كند. 
يك راه ديگر براي پيش��رفت، ارتباط با دانشگاه ها و مجامع 
علمي بين المللي است اما زيربناي تبادل با مجامع بين المللي 
آماده نيست. براي اين كار انجمني هست كه اين انجمن هر 
سال سمينار دارد. بايد دانشمندان را به اين سمينارها فرستاد 
تا با دانشمندان ساير كشورها آشنا و زمينه تبادل تجربيات 
فراهم شود اما اكنون بودجه سفر اساتيد فقط جوابگوي سفر 
به كش��ورهاي نزديك و ارزان اس��ت. ما براي اينكه بتوانيم 
تحقيقات كاربردي را ياد بگيريم و ارائه دهيم بايد از تجربيات 

ديگران به نحو احسنت استفاده كنيم. 
* استاد رشته آبياري دانشگاه شيراز

ر وايت دانشجويي

حرف استاد


